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طباطبایی:درمسائلمالیباشگاهوبازیکندخالتنمیکنیم

رامین طباطبایی، رئیس فدراسیون بسکتبال در گفت وگو با فارس، درمورد اینکه با توجه به نیمه کاره ماندن لیگ برتر وضعیت قرارداد 

بازیکنان و باشگاه  ها به چه شکل خواهد بود، اظهار داشت: »این چیزی نیست که فدراسیون بخواهد تصمیم گیری کند، چون در حیطه 

کاری آن نیست. اگر از ما نظر بخواهند، مشاوره می دهیم، اما اینکه بگوییم چنددرصد را پرداخت کنند، نمی توانیم. به هرحال حدود 70، 

80 درصد لیگ سپری شده و طبق آن می توانند تصمیم گیری کنند. ما هم رتبه بندی را به خاطر همین اعلام کردیم که معتبر است تا 

باشگاه  ها درمورد پرداختی  ها راحت تر بتوانند تصمیم گیری کنند.« وی در پاسخ به اینکه با توجه به نیمه کاره ماندن لیگ آیا تیم  ها باید 

مبلغ ورودی و 7 درصد قرارداد ها را به طور کامل پرداخت کنند یا تخفیفی درنظر گرفته می شود، گفت: »مبلغ ورودی که سر جای خود 

است و باید پرداخت شود، چون همان طور که گفتم 80درصد لیگ سپری شده است. درحال حاضر هم خیلی از تیم  ها کامل پرداخت 

نکرده اند، اما درمورد 7درصد قرارداد ها این مبلغ به طور کامل دریافت نمی شود.«  طباطبایی درمورد اینکه برنامه فصل بعد به چه شکل 

خواهد بود، عنوان کرد: »ما منتظر اعلام ستاد ملی مبارزه با کرونا برای آغاز فعالیت  های ورزش گروهی هستیم. اگر از خردادماه آغاز شود، 

جلسات لیگ را برگزار می کنیم و تیر و مرداد زمان آماده سازی تیم  ها خواهد بود. اگر این شرایط طبق برنامه پیش برود، آغاز مسابقات 

فصل بعد از اوایل شهریور خواهد بود.«

دبیر:دربحثدوپینگباکسیتعارفنداریم

علیرضا دبیر، رئیس فدراسیون کشتی درخصوص تست دوپینگ در کشتی اظهار داشت: »فدراسیون کشتی با انجام گسترده آزمایش های 

دوپینگ عزم خود را برای مبارزه با این معضل بزرگ جزم کرده است. طبق گزارش کمیته پزشکی ورزشی، از آزمایش هایی که از کشتی گیران 

آزادکار به عمل آمده، 15درصد مثبت شده و 31درصد از آزمایش های فرنگی کاران مثبت بوده است. با همکاری ستاد مبارزه با دوپینگ 

ایران در تمامی مسابقات داخلی و بین المللی ازجمله مسابقات قهرمانی کشور، لیگ، جام باشگاه  های جهان، جام تختی و اردو های 

تیم  های ملی و حتی جا هایی که اردو نداریم، به صورت سرزده با حضور در منزل کشتی گیران، آزمایش های دوپینگ گرفته می شود. 

سیاست فدراسیون کشتی در زمینه دوپینگ، اعلام اسامی نفرات متخلف است و تمامی کشتی گیرانی که در رده  های سنی و رشته  های 

مختلف به اردو های تیم ملی دعوت می شوند،  باید نسبت به پرکردن یک فرم اقدام کرده و تمامی تبعات و جرایم به وجودآمده از دوپینگ 

احتمالی را که شامل محرومیت از حضور در مسابقات و 10 هزار فرانک اتحادیه جهانی است، برعهده بگیرند.« وی درخصوص توافق 

با ستاد مبارزه با دوپینگ گفت: »با توافقی که با ستاد مبارزه با دوپینگ ایران داریم، این آزمایش ها در سال 99 بیشتر خواهد شد. با 

هیچ کس تعارف نداریم و هرکس تخلف کند، اسمش را روی سایت قرار می دهیم. البته ما در بحث آموزش کشتی گیران و مربیان درمورد 

دوپینگ برنامه  هایی را در دستورکار داریم تا آگاهی لازم به آنها در این زمینه داده شود.«

معلوم نیست این روزهای سخت کرونایی سرانجام چه زمانی 

به پایان می رسد و مشخص نیست چه زمانی می توان با خیالی 

راحت از پایان دوران کابوس وار رویارویی با این بیماری سخن 

گفت. برای فوتبال هم فعلا آینده، چندان قابل پیش بینی 

نیســـت. درحالی که بســـیاری از لیگ ها به دنبال به پایان 

رساندن مسابقات این فصل خود هستند از حالا نمی توان 

با قطعیت از زمان آغاز فصل آینده و حتی چگونگی برگزاری 

آن سخن گفت. فعلا دولت ها مشغول تصویب پروتکل هایی 

هستند تا لیگ های کشورشان براساس آن بتوانند بازی های 

خود را برگزار کنند و اگر این اپیدمی که حالا گفته می شود 

در پاییز هم همچنان در دنیا وجود خواهد داشت به همین 

شکل گسترش یابد شاید فصل آینده نیز مسابقات با تدابیر 

امنیتی و بهداشتی برگزار شود.

این پروتکل ها معمولا در کشـــورهای مختلف پایه یکسانی 

دارد و مبانی آنها مشترک است و در برخی لیگ ها براساس 

میزان گسترش و شیوع کرونا سختگیرانه تر اعمال می شود.

     بدونارتباطکلامی

کره جنوبی نخستین لیگی بود که پس از یک دوره تعطیلی 

موقت، تصمیم گرفت مسابقات خود را دنبال کند. با توجه 

به نزدیکی این کشـــور به چین، میزان مبتلایان به کرونا در 

کره خیلی زود اوج گرفت، اما با توجه به اینکه کشورشـــان 

به صورت یک شبه جزیره است کار راحت تری برای کنترل و 

مهار بیماری داشتند. این کشور با انجام تست های گسترده و 

شناسایی زودهنگام بیماران به خوبی از عهده کنترل بیماری 

برآمد و از دو هفته پیش نیز لیگ فوتبال خود را البته با اجرای 

قوانین سفت وسخت بهداشتی دوباره پیگیری کرد. 

براساس دســـتورالعمل های ارائه شـــده، تست های مداوم 

از بازیکنـــان گرفته می شـــود و اگر حتی یکـــی از بازیکنان 

تیم به کرونا مبتلا شـــود، تمامی اعضـــای آن تا دو هفته به 

قرنطینه می روند. همچنین فعلا قرار اســـت مسابقات بدون 

حضور تماشـــاگر برگزار شود، اما با توجه به اینکه دولت این 

کشـــور پیش از این مدارس و موزه ها را بازگشایی کرده بود، 

پیش بینی می شود زودتر از حد انتظار اجازه ورود تماشاگران 

به ورزشـــگاه ها را نیز صادر کند. در آخرین دیدار آســـیایی 

»ســـوون بلووینگز« در لیگ قهرمانان آسیا که پیش از تعویق 

مسابقات بود، دمای بدن افرادی که به ورزشگاه می رفتند چک 

می شـــد و هواداران باید قبل از حضور روی سکوها فرم های 

سلامت بهداشتی را پر می کردند، دست های خود را با مواد 

ضدعفونی کننده تمیز می کردند و استفاده از ماسک نیز برای 

همه اجباری بود. احتمالا ایـــن قوانین پس از صدور اجازه 

برپایی مسابقات با حضور تماشاگر نیز دوباره اجرا خواهد شد.

در زمین مســـابقه نیز بازیکنـــان از انداختن آب دهان روی 

زمین و همچنین دســـت دادن با یکدیگر منع شـــده اند و 

حتی صحبت کردن آنها از فاصله نزدیک هم ممنوع است 

تـــا خطر ابتلای آنها به کرونـــا کاهش یابد. کیم دو هیوک، 

کاپیتان اینچئون یونایتد معتقد اســـت این قوانین بیش از 

حد سختگیرانه است: »ممنوعیت پرتاب آب دهان مشکلی 

ندارد، امـــا اینکه نتوانیم با هم تیمی هایمان صحبت کنیم 

تقریبا غیرممکن است. وقتی در زمین ارتباط کلامی نداشته 

باشیم فوتبال بازی کردن بسیار سخت می شود.«

براساس این پروتکل، ورزشگاه ها حداقل سه ساعت قبل از هر 

مسابقه باید کاملا ضد عفونی شوند و همچنین بیشتر وسایل 

داخل آن باید با فیلترهای ضدباکتری پوشانده شود. پیش 

از شروع بازی گرفتن عکس  تیمی ممنوع است و افرادی که 

روی نیمکت تیم ها حضور دارند باید از ماسک استفاده کرده 

و فاصله گذاری اجتماعی را نیز رعایت کنند.

مطابـــق دیگر بندهای این پروتـــکل، اتوبوس هر تیم باید 

به صورت جداگانه وارد ورزشگاه شود و پیش از ورود نیز دمای 

بدن همه بازیکنان، کادرفنی و داوران چک می شـــود. اگر 

بازیکن یا یک مربی علائمی مشکوک به کرونا داشته باشد، 

بازی پس از خروج نام او از لیست و جدا کردن فرد مشکوک 

از سایرین آغاز می شود. همچنین نوشیدنی ها، حوله و لوازم 

ورزشی هر فرد باید کاملا مشخص و مجزا باشد و به هیچ عنوان 

فرد دیگری حق اســـتفاده از آنهـــا را ندارد. مبادله لباس با 

بازیکنان حریف در پایان بازی هم ممنوع است.

در پایان مســـابقه هم کنفرانس هـــای مطبوعاتی در زمان 

محدود و درحالی برگزار می شـــود که همه افراد حاضر باید 

از ماسک استفاده کرده و فاصله حداقل دو متر با همدیگر 

را رعایت کنند.

بـــرای تعیین قهرمان این فصل حداقـــل باید 22 هفته از 

مســـابقات برگزار شـــود و اگر به  هر دلیلی مجددا در طول 

بازی ها تاخیر یا تعطیلی ایجاد شـــد، هیچ تیمی به عنوان 

قهرمان مســـابقات معرفی نمی شود و فصل بدون توجه به 

وضعیت جدول خاتمه می یابد.

بنددردسرساز

اصلی ترین نگرانی باشـــگاه ها برای از ســـرگیری فوتبال 

به خصوص در کشـــورهای اروپایی مربوط به زمانی اســـت 

که تســـت کرونای یک بازیکن مثبت اعلام شود. براساس 

خواسته نهادهای بهداشتی، درصورت وقوع چنین اتفاقی، 

تمامی بازیکنان باید به قرنطینه بروند. با این حال باشگاه ها 

معتقدند درصورت اجرای چنین قانونی، تیم از شرایط مسابقه 

خارج می شود و همچنین برنامه مسابقات به هم می ریزد. 

دیروز این قانون در لیگ برتر انگلیس هم تصویب شد و در 

این مسابقات که قرار اســـت از چند هفته دیگر آغاز شود، 

اجرا خواهد شد. البته باشگاه ها هنوز درباره مفاد کامل این 

دستورالعمل تصمیم گیری نهایی را انجام نداده اند و ممکن 

است تغییراتی در آن اعمال شود.

در ایتالیا هم این بند مخالفان زیادی داشته و باشگاه ها از 

دولت خواســـته اند در آن تجدیدنظر کند. آنها معتقدند در 

کمپ های خود چنین امکانی برای قرنطینه کردن بازیکنان 

خود ندارند و باید اصلاحاتی در قوانین صورت گیرد و راه حل 

دیگری در این زمینه ارائه شـــود. از ســـوی دیگر بندی از 

این پروتکل که درصورت مثبت شـــدن تست یک بازیکن، 

کادرپزشکی باشگاه تحت تعقیب قضایی قرار می گیرند نیز 

با مخالفت باشـــگاه ها مواجه شده و آنها معتقدند باید این 

مورد حذف شـــود. مسابقات بوندس لیگا نیز از روز گذشته 

پیگیری شد و تیم های آلمانی دوباره مسابقات خود را آغاز 

کردند. براســـاس پروتکلی که برای این کشور تنظیم شده، 

بازیکنان و مربیان باید قبل از هر مســـابقه )دو بار در هفته( 

تست کرونا بدهند و جواب آنها نیز صبح روز مسابقه به اطلاع 

پزشک تیم می رســـد. حتی اعضای خانواده بازیکنان نیز 

باید از برخی قوانین پیروی کنند. انجام منظم تست کرونا، 

عدم ارتباط با همسایگان و عدم حضور در محل های عمومی 

و رعایت فاصله گذاری اجتماعی از مهم ترین نکاتی هستند 

کـــه بازیکنان و افرادی که در خانه کنار آنها هســـتند، باید 

رعایت کنند. همچنین استفاده از وسایل نقلیه عمومی نیز 

برای آنها ممنوع است.

در بوندس لیگا درصورتی که تست بازیکنی مثبت اعلام شود 

تنها همان بازیکن به قرنطینه می رود. پزشـــک باشگاه باید 

به سرعت وزارت بهداشت را در جریان ابتلای بازیکن به بیماری 

قرار داده و فرد بیمار از سایرین جدا شود. حتی درصورتی که 

علائم مشکوک به بیماری نیز در کادرفنی یا بازیکنان دیده 

شود، پزشک تیم باید او را ایزوله کرده و حتی تمرینات ورزشی 

هم تا زمان مشخص شدن نتیجه تست، ممنوع است.

در زمان پیش از آغاز مســـابقات نیـــز ابتدا باید 11 بازیکن 

اصلی به رختکن رفته و لباس های خود را عوض کنند و در 

ادامه سایر نفرات وارد رختکن شوند. درمورد داوران نیز اگرچه 

رختکن مشترک برای آنها وجود دارد، اما باید فاصله گذاری 

اجتماعی را رعایت کنند و با مواد ضدعفونی کننده و پد های 

بهداشتی دست های خود را بشویند. توپ بازی هم قبل و در 

حین بازی ضدعفونی می شود و تنها 4 توپ جمع کن که باید 

بالای 16 سال بوده و دست هایشان نیز به دقت ضدعفونی 

شده باشد، اجازه حضور در ورزشگاه را دارند. پس از خروج 

بازیکنان نیز باید رختکن مجددا ضدعفونی شود.

نگاهیبهپروتکلهایبهداشتیبرایانجاممسابقاتفوتبال

حتی حرف زدن ممنوع!

خادمالشریعه:مشکلمبافدراسیونقبلیبود
ساراسادات خادم الشریعه، بانوی شطرنج باز کشورمان با اشاره به دیدارش 

با سرپرست جدید فدراسیون و همچنین عزم جدی اش برای حضور در 

تیم ملی اظهار داشت: »مشکلی که من داشتم، با فدراسیون قبلی بود 

و به همین خاطر در برهه ای تصمیم گرفتم از تیم ملی خداحافظی کنم. 

بعد از اینکه تغییر و تحولاتی در فدراسیون ایجاد شد و صحبت  هایی که 

داشتیم، دوباره به فدراسیون آمدم و بعد از صحبت با نیکوخصال علاقه 

خود را برای حضور در تیم ملی عنوان کردم. از تغییرات جدید در فدراسیون 

خیلی خوشحالم، چون نه تنها من بلکه تعداد دیگری از شطرنج بازان 

نیز بابت این تغییرات ابراز رضایت دارند. با توجه به این تحولات جدید 

فدراسیون دلیلی نمی دیدم که در تیم ملی حضور نداشته باشم. من از 

ابتدا نیز این موضوع را گفته بودم که به هیچ عنوان نمی خواستم فدراسیون 

و کشورم را عوض کنم و فقط نمی خواستم در مسابقاتی که از سوی 

فدراسیون قبلی اعزام می شدیم، حضور داشته باشم.«

انتخاباعضایکمیتهداورانفدراسیونوالیبال
ابراهیم فیروزی، نرگس افشین، منیژه صادقی، فرهاد شاهمیری و بهرام 

سلیمانی به عنوان اعضای کمیته داوران فدراسیون والیبال انتخاب 

شدند. احکام اعضای کمیته داوران درحال تدوین است و به زودی از 

سوی محمدرضا داورزنی، رئیس فدراسیون والیبال امضا خواهد شد. 

نشست کارگروه داوری روز سه شنبه 23 اردیبهشت به ریاست داورزنی 

و با حضور مسئولان فدراسیون برگزار شد.

مقانلو:تعویقالمپیککهفقطبرایمانیست
بیژن مقانلو، سرمربی سابق تیم ملی تکواندو در گفت وگو با تسنیم، 

درباره تعویق یک ساله المپیک 2020 اظهار داشت: »تعویق المپیک 

تنها مختص یک کشور نیست و این تصمیم برای همه کشور های دنیا 

گرفته شده است. اعتقاد دارم درحال حاضر هرکسی با برنامه ، منظم  و 

منسجم  تمرین کند، در المپیک موفق خواهد بود. بسیاری از کشور های 

دنیا با تعویق المپیک برنامه ریزی خاص خود را انجام داده  اند تا در توکیو 

بدرخشند.« مقانلو درباره کنترل شرایط وزنی ملی پوشان المپیکی گفت: 

»این مشکل مربوط به همه کشور ها و اکثر ورزشکاران دنیاست. خیلی 

از ورزشکاران این شرایط را دارند و برنامه ریزی خاصی در این خصوص 

دارند. با خواندن مصاحبه  های اخیر میرهاشم حسینی به نظر می رسد 

خود او به این موضوع اشراف کامل دارد. حسینی عنوان کرده که بار ها 

13 کیلوگرم وزن کم کرده است و حتما باز هم می تواند در المپیک با 

این شرایط کنار بیاید. در این خصوص خود ورزشکار و کادرفنی بهتر از 

هرکسی می توانند شرایط را درک کنند. امیدوارم با توجه به صحبت  های 

اخیر، حسینی بتواند از میدان المپیک موفق و سربلند بیرون بیاید.«

منهایفوتبال

سیامک خاجی
روزنامهنگار

گفتوگو

 همه حاشـــیه ها از ماجرای »چرخه انتخابی« شروع شد تا 

کشتی، ورزش اول ایران در این روزهای سکوت و بی خبری 

ورزش تیتر یک روزنامه ها و خبرگزاری ها شـــود. با توجه به 

تعویق یک ســـاله بازی های المپیک توکیو علیرضا دبیر، 

رئیس فدراســـیون کشـــتی تصمیم گرفت طرحی را ارائه 

کند تا طبق آن دوبنده تیم ملی در مســـیر عدالت انتخاب 

شود. این موضوع البته در نشست های نخست نظر غلام 

محمدی و محمد بنا مربیان تیم ملی را به خود جلب نکرد، 

چراکه آنها براین باور بودند این چرخه در تعارض با اختیارات 

آنهاست. طبق طرح ارائه شده، کشتی گیران مدعی هرکدام 

از یک مرحله وارد چرخه خواهند شـــد. استارت این چرخه 

نیز با مســـابقات قهرمان کشوری زده خواهد شد و پس از 

آن کشتی گیران باید در جام تختی کشتی بگیرند و مرحله 

بعد، حضور در جام بین المللی است. 

البته مطرح شـــدن این طرح، پافشـــاری بـــر اجرای آن و 

نارضایتی مربیان باعث شد حاشیه های کشتی این روزها 

بیش از گذشـــته پررنگ شود. این حاشیه ها تا جایی پیش 

رفت که برخی صحبت های دبیـــر را به پای تغییر مربیان 

بگذارند و مدعی شـــوند که وی می خواهـــد به این بهانه 

تغییراتی در کادر فنی دوتیم ملی فرنگی و آزاد ایجاد کند. 

ســـعی کردیم از طریق گفت وگو با دو تن از کارشناســـان 

شناخته شده این رشته درباره طرح جدید بیشتر بدانیم. 

رضایی:بااینطرحکشتیگیر

بازحمتخودشبهتیمملیمیرسد

علیرضا رضایی از مربیان باســـابقه کشـــتی کشورمان در 

گفت وگو با »فرهیختگان« در پاســـخ به این سوال که فکر 

می کنید این طرح چرخه انتخابی ایده خوبی باشد، گفت: 

»از من برای حضور در جلسه دعوت کرده بودند. تمام زوایای 

این طرح بررسی شد. من فکر می کنم طرح بسیار خوبی 

است. با اجرایی شـــدن این طرح بزرگ ترین چالش ها در 

این زمینه ها حل می شود و کشتی گیران با زحمت خود به 

تیم ملی راه پیدا می کنند.« 

رضایـــی در ادامه صحبت هایش درخصـــوص نارضایتی 

مربیان، تصریح کرد: »مربیان می توانند نظر خودشـــان را 

مطرح کنند و دخالت هم داشـــته باشند اما ورزشکار باید 

خودش را ثابت کند. فکر می کنم این طرح انحصارطلبی 

را از کشتی جدا می کند.« 

این قهرمان سابق جهان خاطرنشان کرد: »بهترین حالت 

برای مربی این است که همه داشته هایش به میدان بیایند. 

نظر مربی هم لحاظ می شـــود، اینکه کدام کشتی گیر در 

کدام رقابت جهانی، آســـیایی یا بین المللی حضور داشته 

باشـــد. من شـــرایط مربیان را درک می کنم. هر زمانی که 

مسئولیت داشتم سعی کردم از کانال انتخابی رد شوم.« 

این مربی باســـابقه کشـــتی همچنین با اشـــاره به اینکه 

تعاریف مختلفی برای ورزشکاران در چرخه انتخابی وجود 

دارد، یادآور شد: »همه چیز در چرخه انتخابی دیده شده، 

اینکه مـــدال آوران المپیک و جهانی از چه مرحله ای وارد 

چرخه شـــوند و هم اینکه شرایط حضور ورزشکاران بدون 

مدال چگونه خواهد بود. این طرح باعث خواهد شد همه 

کشتی گیران در رقابت حضور داشته باشند.« 

رضایی تعویق المپیک را هم فرصت مناسبی برای اجرای 

این طرح دانست و گفت: »تعویق یک ساله المپیک زمان 

خوبـــی خواهد بـــود تا هم این چرخه اجرایی شـــود و هم 

اینکه ورزشـــکاران به آمادگی برسند، از طرفی ورزشکاران 

آسیب دیده هم می توانند به تشک برگردند.« 

کاوه:قرارنیست

محمدیکناربرود،بدبیننباشید!

محسن کاوه، مدیر تیم های ملی کشتی آزاد نیز در گفت وگو 

بـــا »فرهیختگان«، »چرخه انتخابی« را فرصت خوبی برای 

برقراری عدالت خواند و اظهار داشـــت: »سیستمی برای 

انتخابی تعریف شده که منطق هم دارد. این موضوع باعث 

ایجاد  انگیزه بین ورزشـــکاران خواهد شد. دوستانی که به 

این موضوع نقد دارند باید اجازه دهند این انتخابی ها برگزار 

شود. اگر گره ای هم باشد در کار همه چیز مشخص خواهد 

شد. این طرح جدید مطرح شده که پشت آن منطق و عزمی 

وجود دارد. اصل و نیت کار این است که کشتی گیران  انگیزه 

داشته باشند و عدالت برقرار شود.« 

کاوه درباره اینکه صحبت هایی هم مطرح شـــده مبنی بر 

اینکه پشـــت پرده این انتخابی کنـــار رفتن غلام محمدی 

اســـت، تصریح کرد: »خیر این طور نیست. دوستانی که 

این صحبت ها را مطرح می کنند بدبینانه فکر می کنند.« 

گفتوگوی»فرهیختگان«با2کارشناسکشتیدربارهطرحجدیددبیر

رضایی: »چرخه انتخابی« کشتی را از انحصارطلبی جدا  می کند
کاوه:قرارنیستغلاممحمدیکنارگذاشتهشود،بدبیننباشید!

بهاره محمدی
روزنامهنگار

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

جملاتجنجالیکاپیتانیوونتوس

کیهلینی:خطایراموسرویصلاحاستادانهبود!

کاپیتان یوونتوس از همتای اسپانیایی خود در رئال مادرید به عنوان بهترین 

مدافع حال حاضر فوتبال دنیا یاد و خطایش روی مهاجم لیورپول را استادانه 

توصیف کرد. بعد از انتقادات جنجالی از ماریو بالوتلی و فیلیپه ملو، اکنون 

بخش دیگری از کتاب شرح حال جدید جورجو کیه لینی منتشر شده که در 

آن کاپیتان یوونتوس به تمجید از همتای اسپانیایی اش سرخیو راموس کاپیتان 

رئال مادرید و به مرور اتفاقی که او در فینال لیگ قهرمانان اروپای سال 2018 

مقابل لیورپول رقم زد، پرداخته است.

راموس در آن بازی که رئال مادرید 3 بر یک پیروز شد، با ارتکاب خطایی جنجالی 

روی محمد صلاح، در همان ابتدای بازی مهاجم مصری لیورپول را مصدوم و 

مجبور به ترک میدان کرد. او در آن حرکت تمام وزن خود را روی شانه صلاح 

انداخت و باعث مصدومیت او شد.

کیه لینی 35 ساله در کتاب شرح حالش درباره راموس نوشت: »او بهترین مدافع 

دنیا است. می گویند او کسی است از روی انگیزه آنی و بدون فکر قبلی عمل 

می کند و اصلا بازیکنی فنی تاکتیکی نیست؛ اینکه 8 تا 10 گل از گل هایی که 

رئال مادرید در هر فصل می خورد، حاصل اشتباهات راموس است و اینکه او بسیار 

فنی است و می تواند یک مهاجم باشد، اما نظر من کاملا متفاوت است. با این 

حال به نظر من راموس دو ویژگی دارد که هیچ بازیکن دیگری ندارد؛ یکی اینکه 

او می داند چطور در بازی های بزرگ تاثیرگذار باشد و این کار را با دخالت دادن 

خود در روند بازی طوری که از هرمنطقی فراتر می رود، انجام می دهد. گاهی 

حرکات او با هوشی شیطانی منجر به مصدومیت حریفان می شود. نمونه اش 

کاری بود که در فینال لیگ قهرمانان سال 2018 با صلاح کرد که یک ضربه 

استادانه بود. او همیشه می گوید آن کار را عامدانه انجام نداده، البته با علم به 

اینکه اگر 10 بار به آن شیوه خودش را روی حریف آوار کند و به او اجازه حرکت 

ندهد، 9 بار دست بازیکن حریف خواهد شکست.«

کیه  لینی، راموس را فرمانده تمام عیار خط دفاعی رئال مادرید می داند، طوری که 

بدون حضور او دیگر مدافعان این تیم مانند »مدرسه ای ها« دفاع می کنند.

کاپیتان یوونتوس ادامه داد: »قدرتی که راموس با حضورش در زمین بازی به 

هم تیمی های خود منتقل می کند باورنکردنی است. بدون راموس، قهرمانانی 

مانند واران، کارواخال و مارسلو مانند بچه مدرسه ای ها بازی می کنند. بدون 

راموس عملکرد آنها ناگهان دچار افت و رئال مادرید تیمی بی دفاع می شود. 

حاضر بودم شرط ببندم که اگر راموس در میدان بود، رئال مادرید فصل پیش در 

برنابئو با سه گل اختلاف به آژاکس نمی  باخت و حذف نمی شد.«

فوتبالجهان


